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Sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2024-02-19 

 
Sida 1 

  
 

Beslutande organ Kommunstyrelsen 
 

Plats och tid Sammanträdesrum Torsö, Stadshuset kl 14:00-14:35 

 
Beslutande Johan Abrahamsson (M) ordförande 

Henrik Andersson (M) 1:e vice ordförande 
Malin Olsson Lundqvist (M) ledamot 
Anette Karlsson (M) ledamot 
Sara Swahnström (M) ledamot 
Richard Thorell (M) ledamot 
Anders Karlsson (C) ledamot 
Janne Jansson (S) 2:e vice ordförande, deltog ej § 31 
Linnéa Wall (S) ledamot 
Leif Udéhn (S) ledamot 
Anita Olausson (S) ledamot 
Marie Engström Rosengren (V) ledamot 
Bo Heijl (SD) ledamot 
Sebastian Ekeroth Clausson (S) tjänstgörande ersättare § 31 
 

Övriga deltagare Anders Bredelius (M) ersättare 
Sven-Inge Eriksson (KD) ersättare 
Fatima Hamdi (KD) ersättare 
Sebastian Ekeroth Clausson (S) ersättare 
Ninni Larsson (S) ersättare 
Britta Wänström (V) ersättare 
Leif Andersson (C) ersättare 
Susanne Wirdemo kommundirektör 
Annelie Åberg äldre- och omsorgschef § 26 
Otto Johansson samordnare, krisberedskap § 26 
Niklas Brandt samhällsbyggnadschef § 28 
Rebecka Tropp sekreterare 

Justerare Janne Jansson ej § 31, Linnéa Wall § 31 

Justeringens plats och tid Kommunledningskontoret enligt överenskommelse 
 

Sekreterare  Paragrafer §§§ 25-37 
 Rebecka Tropp  

Ordförande  
 

 Johan Abrahamsson  

Justerande  
 

 Janne Jansson       Linnéa Wall § 31   
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ANSLAGSBEVIS 

Protokollet är justerat. Justeringen har tillkännagivits genom anslag. 

Beslutande organ Kommunstyrelsen 

Sammanträdesdatum 2024-02-19 

Anslagsdatum 2024-02-21 Anslaget tas ner 2024-03-13 

Förvaringsplats för protokollet Närarkivet, Kommunledningskontoret på plan 4 i Stadshuset 
 

Underskrift 
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Kommunstyrelsen 

Ks § 25                                                    

Godkännande av dagordning och anmälan av jäv 

  

Beslut 

Kommunstyrelsen godkänner dagordningen. 

 

 

Jäv 

Janne Jansson (S) anmäler jäv i ärende § 31 ”Yttrande över överklagan av 
kommunfullmäktiges beslut 2023-12-18 § 263, Mariestads kommun”. 
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Kommunstyrelsen 

Ks § 26                                                   Dnr 2024/00083 

Hyresavtal för trygghetscentral 

  

Beslut 

1. Kommunstyrelsen noterar att äldre- och omsorgsnämnden har beslutat att 

starta en trygghetscentral och gett äldre- och omsorgschefen i uppdrag att 

teckna erforderliga avtal med Räddningstjänsten Skaraborg förutsatt att 

fastighetsavtal tecknas med identifierad lokal.  

2. Kommunstyrelsen ger fastighetschefen i uppdrag att teckna hyresavtal för 

trygghetscentral. 

Hyreskostnaden finansieras under 2024 av äldre- och omsorgsnämnden och 

inarbetas därefter i budgeten för 2025. 

Bakgrund 

Äldre- och omsorgsnämnden har beslutat att starta en trygghetscentral (§ 25) och 

gett äldre- och omsorgschefen i uppdrag att teckna erforderliga avtal med 

Räddningstjänsten Skaraborg förutsatt att fastighetsavtal tecknas med identifierad 

lokal.  

Tänkt lokalyta är 286 kvadratmeter är utifrån de behov som trygghetscentralen 

har initialt med möjlighet till utökad yta vid ökat behov. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Äldre- och omsorgsförvaltningen ser möjligheter till optimerande av körrutter 

och effektivisera användande av fordon 

Bedömning ur social dimension 

Trygghetscentralen kommer att öka känslan av trygghet av våra brukare där de 

får ett tryggt bemötande av personal. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Hyreskostnaden för tänkt lokal finansieras under 2024 av äldre- och 

omsorgsnämnden. Därefter finns behov av att se över fördelning av hyra mellan 

parter som tar del av Trygghetscentralens tjänster.  
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Effektivisering som till en start kommer att belasta äldre- och omsorgsnämndens 

budget men med mål att sänka kostnaderna succesivt för kommunens 

förvaltningar genom effektiviserat arbetssätt samt erbjuda tjänster till 

kringliggande kommuner. 

Arbetsutskottets förslag 

Ärendet har inte beretts av kommunstyrelsens arbetsutskott. 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp samhällsbyggnadschefens förslag till beslut och finner att 
kommunstyrelsen beslutar i enlighet med förslaget. 

Underlag för beslut 

Samhällsbyggnadschefens tjänsteskrivelse, daterad 2024-02-14 

Äldre- och omsorgsnämndens sammanträdesprotokoll 2024-02-13, § 25 

 

Beslutet ska skickas till:  

Äldre och omsorgsnämnden 

Äldre och omsorgschef Annelie Åberg  

Samhällsbyggnadschef Niklas Brand 

Ekonomichef, Anna Holmqvis 

Teknisk chef Johan Myhrma 

Fastighetschef Joakim Halaby 
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Kommunstyrelsen 

Ks § 27                                                   Dnr 2024/00022 

Mutor och jäv - Vägledning för anställda och förtroendevalda i 
Mariestads kommun 

  

Kommunstyrelsens förslag till beslut i kommunfullmäktige 

Kommunfullmäktige noterar att vägledningen är ett bra komplement till gällande 
lagstiftning och uppmanar anställda och förtroendevalda att diskutera vägledningen 
vid arbetsplatsträffar och vid möten med partigrupperna. 

 

Vägledningen ska aktualiseras varje mandatperiod. 

Bakgrund 

I Mariestads kommun handläggs ärenden och andra uppgifter som ofta har stor 
betydelse för enskilda människor, föreningar, företag med mera. En 
grundförutsättning är att aldrig agerar på ett sådant sätt att förtroendet för 
kommunens saklighet eller opartiskhet kan ifrågasättas. En anställd eller 
förtroendevald ska inte kunna misstänkas för att låta sig påverkas av ovidkommande 
önskemål eller hänsyn i sitt arbete.  

Enheten för demokratistöd har upprättat dokumentet Mutor och jäv – Vägledning för 
anställda och förtroendevalda i Mariestads kommun. Syftet med vägledningen är att belysa 
riskerna med att ta emot gåvor och förmåner från personer eller företag som har att 
göra med i den egna tjänsten. Ett annat syfte är att visa hur medarbetare eller 
förtroendevalda kan resonera och agera när de stöter på frågor om mutor eller jäv.  

Vad är ”korrupt beteende”? Var går gränsen för muta eller jäv? Lagen ger inte alltid 
tydliga anvisningar. Ett personligt ansvarstagande och den egna förmågan att göra 
etiska val måste många gånger ta vid. Denna vägledning ska vara ett stöd för 
medarbetare och förtroendevalda att diskutera och hantera dessa frågeställningar.   

Befintligt styrdokument avseende regler för representation belyser kortfattat reglerna 
för att ta emot gåvor vid representation. 

En vägledning är normalt inget styrdokument som ska behandlas politiskt men då 
detta dokument är riktat till både medarbetare och förtroendevalda föreslår 
administrative chefen att dokumentet överlämnas till kommunfullmäktige. 
Fullmäktige föreslås notera att vägledningen är ett bra komplement till gällande 
lagstiftning och uppmanar anställda och förtroendevalda att diskutera vägledningen 
vid arbetsplatsträffar och vid möten med partigrupperna. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Vägledningen bedöms inte ha någon påverkan på den miljömässiga dimensionen. 
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Bedömning ur social dimension 

Den sociala dimensionen innefattar ett jämställt och jämlikt samhälle där människor 
lever ett gott liv med god hälsa och välbefinnande. Den innefattar även hur samhället 
är organiserat och om samspelet mellan myndigheter och kommuninvånare. 
Kommunens verksamhet ska vara rättssäker, demokratisk och skapa förutsättningar 
för medborgarnas delaktighet.  

Syftet är att vägledningen ska bidra till att anställda och förtroendevalda agerar på ett 
sådant sätt att förtroendet för kommunens saklighet eller opartiskhet inte ska kunna 
ifrågasättas. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Vägledningen bedöms inte ha någon påverkan på den ekonomiska dimensionen. 

Arbetsutskottets förslag 

Förslag överensstämmer med kommunstyrelsens beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp arbetsutskottets förslag till beslut och finner att 
kommunstyrelsen beslutar i enlighet med förslaget. 

Underlag för beslut 

Ksau § 37/24 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2024-01-15 

Administrative chefens tjänsteskrivelse, daterad 2024-01-15 

Mutor och jäv - Vägledning för anställda och förtroendevalda i Mariestads kommun 

 

 

Beslutet ska skickas till: 

Enheten för demokratistöd 

Kommundirektörens ledningsgrupp 

Samtliga partigrupper 
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Kommunstyrelsen 

Ks § 28                                                   Dnr 2023/00638 

Kommunstyrelsens rapport om informationssäkerhet 2023 

  

Beslut 

Kommunstyrelsen godkänner upprättad informationssäkerhetsrapport för 2023. 

Bakgrund 

Föreliggande rapport avser kommunstyrelsen egna verksamhet under 2023 och är 
framtagen i samverkan mellan staben, samhällsbyggnadsförvaltningen, HR-
avdelningen, ekonomiavdelningen, socialförvaltningen för AME och 
utbildningsförvaltningen för Dacapo.  

Rapporten kommer tillsammans med övriga styrelser och nämnders rapporter ligga 
till grund för kommunens samlade rapport som kommer behandlas av 
kommunstyrelsen i mars 2024. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Förvaltningen har inte värderat rapporten utifrån denna dimension.  

Bedömning ur social dimension 

Förvaltningen har inte värderat rapporten utifrån denna dimension.  

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Förvaltningen har inte värderat rapporten utifrån denna dimension. 

Arbetsutskottets förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunstyrelsens beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp arbetsutskottets förslag till beslut och finner att 
kommunstyrelsen beslutar i enlighet med förslaget. 

Underlag för beslut 

Ksau § 48/24 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2024-02-02 

Tf säkerhetschefens tjänsteskrivelse, daterad 2024-01-31 
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Kommunstyrelsenämndens informationssäkerhetsrapport 2023 

 

Beslutet ska skickas till: 

Kommundirektör  

Stabschef Per Garenius  

Samhällsbyggnadschef Niklas Brandt  

HR-chef Per Johansson  

Ekonomichef Anna Holmqvist  

Utbildningschef Maria Appelgren  

Socialchef Anitta Into  

Informationssäkerhetssamordnare Jimmy Palmqvist 
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Kommunstyrelsen 

Ks § 29                                                   Dnr 2023/00499 

Motion om frivilliga kompensationsåtgärder för 
ekosystemtjänster i Korstorp 

  

Kommunstyrelsens förslag till beslut i kommunfullmäktige 

Kommunfullmäktige beslutar att anse motionen vara besvarad då avtal om 
kompensation i enlighet med detaljplanens bestämmelser redan är tecknat. 

 

Reservation 
Marie Engström Rosengren (V) reserverar sig mot beslutet till förmån för eget 
yrkande. 

Bakgrund 

Britta Wänström (V) har i en motion till kommunfullmäktige lämnat förslag om att 
Mariestads kommun ska ha en dialog med etablerande företag om åtgärder för 
kompensation för de ekosystemtjänster som går förlorade i och med exploateringen i 
Korstorp. Vidare föreslår Wänström (V) att kommunen tar ställning till åtgärder 
kommunen är villig att utföra, dokumenterar resultat i en skriftlig överenskommelse 
och använder EST-analysen från detaljplanen som underlag för dialogen. Motionen 
redogör för de förslag som lyfts fram i EST-analysen och föreslår att kommunen 
arbetar vidare med dessa inom så kallad ”frivillig kompensation”. Frivillig 
kompensation är arbete och åtgärder som sker utan krav från lagstiftning och 
myndigheter.  

Kommunfullmäktige beslutade den 25 september 2023 (§ 193) att lämna motionen 
till kommunstyrelsen för beredning. Motionen har beretts av 
samhällsbyggnadsförvaltningen. 

Ekosystemtjänster definieras av Naturvårdsverket ”…alla produkter och tjänster som 
ekosystemen ger människan och som bidrar till vår välfärd och livskvalitet.” och 
delas ofta in i fyra grupper utifrån vilken funktion de har. Dessa grupper kallas 
försörjande, reglerande, kulturella och stödjande ekosystemtjänster.  

Samhällsbyggnadsförvaltningen konstaterar att exploateringen i Korstorp och 
byggandet av battericellsfabriken är ett omfattande projekt och har bland annat 
föregåtts av en detaljplaneprocess. Samtidigt med framtagande av detaljplanen har 
flera parallella processer bedrivits, bland annat har olika tillstånd sökts inför 
byggnationen, kommunen har beslutat att sälja mark och ett exploateringsavtal har 
ingåtts med etablerande företag om genomförandet av detaljplanen. I det senare 
avtalet regleras åtgärder och åtaganden så är påkallade av detaljplanen, som också är 
ekosystemtjänster, även om de i avtalet inte är beskriva utifrån den definitionen. (Kf, 
2023-09-11) 

Arbeten och åtgärder utöver lagstadgade krav på skydd och kompensation av 
naturvärden kan så som det anges i motionen ske på kommunens initiativ. I 
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kommunens beslutade styrdokument Strategi Agenda 2030 och Program för blå- och 
grönstruktur redovisas generella ställningstaganden och inriktningar för bland annat 
ekosystemtjänster. I kommunens strategi för Agenda 2030 anges som mål att 
kommunen använder egen mark för att stärka ekosystemtjänster och biologisk 
mångfald. I program för blå- och grönstruktur anges att metoden 
”skadelindringshierarkin” används som princip vid exploatering. Någon vägledning 
för hantering av ekosystemtjänster specifika projekt eller enskilda fall finns inte.  

Bedömning ur miljömässig dimension 

Motionen avser att ha en dialog med etablerande företag om vilka åtgärder de är 
villiga att åta sig för att kompensera för de ekosystemtjänster som går förlorade i och 
med exploateringen (frivilliga kompensationsåtgärder på annan plats och/eller 
åtgärder inom den egna fastigheten). En eventuell dialog innebär inte per automatik 
att några frivilliga kompensationsåtgärder kommer till stånd. Om så dock är fallet 
vilket bedöms vara intentionen bedöms det vara positivt ur miljömässig dimension.  

Bedömning ur social dimension 

Bedömning ur social dimension påverkas i likhet med ur miljömässig dimension av 
vad en eventuell dialog ger. Utifrån motionen och underlag (EST-analys) kan dock 
konstateras att kompensationsåtgärder kan ske för rekreation och hälsa som bedöms 
positivt ur social dimension.  

Bedömning ur ekonomisk dimension 

För att föra dialog och genomföra frivilliga kompensationsåtgärder krävs resurser i 
form av arbetstid som har påverkan ur ekonomisk dimension. 

Arbetsutskottets förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunstyrelsens beslut. 

 

Arbetsutskottet beslutade för egen del: 

1. Kommunstyrelsens arbetsutskott finner det anmärkningsvärt och ifrågasätter 
lämpligheten i att peka ut ett enskilt företag i en motion.  

2. Kommunstyrelsens arbetsutskott förordar en översyn av gällande regelverk för 
motioner med syfte att förhindra att enskilda näringsidkare/företag utpekas. 

Behandling på sammanträdet 

Marie Engström Rosengren (V) yrkar bifall till motionen. 

 

Henrik Andersson (M) tillstyrker arbetsutskottets förslag till beslut. 
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Ordförande ställer förslagen under proposition och finner att kommunstyrelsen 
beslutar i enlighet med arbetsutskottets förslag. 

Underlag för beslut 

Ksau § 25/24 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2024-01-15 

Samhällsbyggnadschefens tjänsteskrivelse, daterad 2024-01-10 

Motion om frivillig kompensation för ekosystemtjänster i Korstorp 

 

 

Beslutet ska skickas till: 

Motionären  

Samhällsbyggnadschef Niklas Brandt 
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Kommunstyrelsen 

Ks § 30                                                   Dnr 2023/00501 

Motion om riktlinjer för ekosystemtjänster 

  

Kommunstyrelsens förslag till beslut i kommunfullmäktige 

Kommunfullmäktige beslutar att avslå motionen.  

Motiveringen till beslutet är att arbetet med ekosystemtjänster inte förutsätter några 
specifika kommunala riktlinjer utan kan hanteras inom de styrdokument som redan 
finns. En större mängd styrdokument är inte nödvändigtvis ett effektivt sätt att styra 
verksamhet. 

 

Reservation 
Marie Engström Rosengren (V) reserverar sig mot beslutet till förmån för eget 
yrkande. 

Bakgrund 

Britta Wänström (V) har i en motion till kommunfullmäktige lämnat förslag om att 
Mariestads kommun ska ta fram riktlinjer som ska fastställas genom politiskt beslut. 
Riktlinjerna ska avse ekosystemtjänster och beskriva arbetet i varje skede av den 
fysiska planeringen, genomförandet och förvaltandet av kommunens mark för att ta 
hänsyn till och stärka ekosystemtjänster.  

I motionen skrivs att Mariestads kommun saknar politiskt beslutade riktlinjer för att 
undvika en stor förlust av ekosystemtjänster när staden byggs ut. Motionären skriver 
att det vid utbyggnaden kommer det krävas fokus på ekosystemtjänster i varje skede 
av den fysiska planeringen, genomförandet och förvaltandet av den kommunala 
marken. Hur detta ska gå till föreslås ske i politiskt beslutade riktlinjer som i nuläget 
inte finns. Som exempel nämns att kommunen inte tagit ställning till om 
användandet av frivillig kompensation, under vilka omständigheter ekosystemtjänster 
ska vara en del av underlaget till en detaljplan, ansvarsfördelning för respektive 
kommunal enhet för att uppnå kommunfullmäktiges vilja att främja 
ekosystemtjänster. Motionären skriver att många andra kommuner har riktlinjer för 
hantering av ekosystemtjänster. 

Kommunfullmäktige beslutade den 25 september 2023 (§ 194) att överlämna 
motionen till kommunstyrelsen för beredning. Motionen har överlämnats till 
samhällsbyggnadschefen.  

Ekosystemtjänster definieras av Naturvårdsverket ”…alla produkter och tjänster som 
ekosystemen ger människan och som bidrar till vår välfärd och livskvalitet.” och 
delas ofta in i fyra grupper utifrån vilken funktion de har. Dessa grupper kallas 
försörjande, reglerande, kulturella och stödjande ekosystemtjänster.  

Samhällsbyggnadsförvaltningen konstaterar att begreppet ekosystemtjänster under de 
senaste åren blivit alltmer vanligt förekommande och känt inom kommunal fysisk 
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planering och exploatering. Flera myndigheter såsom Boverket och Naturvårdsverket 
har tagit fram vägledningar och verktyg hur kommuner och andra aktörer kan arbeta 
med ekosystemtjänster. I kommunens strategi för Agenda 2030 och program för blå- 
och grönstruktur är ekosystemtjänster återkommande och med ställningstaganden 
om bland annat tillämpande av skadelindringshierarki vid exploateringar (Program 
för blå- och grönstruktur) samt kommunen använder egen mark för att stärka 
ekosystemtjänster och biologisk mångfald (Strategi Agenda 2030).  

Vad gäller ställningstagande om frivillig kompensation är det något som kan regleras i 
markanvisnings- och exploateringsavtal med exploatör. Vid kommunfullmäktiges 
beslut av dessa riktlinjer den 30 januari 2023 (§ 8) avslogs ett tilläggsyrkande från 
Britta Värnström (V) kring hur ekosystemtjänster skulle kunna och borde regleras i 
dessa avtalstyper.  

En del av motionen handlar om under vilka omständigheter ekosystemtjänstanalys 
ska vara en del av underlag till detaljplan. Här är det förvaltningens uppfattning att 
det är det specifika planprojektet som ska avgöra vilka underlag och utredningar som 
för uppfyllandet av kraven i plan- och bygglagen.  

Sammantaget bedömer samhällsbyggnadsförvaltningens är att riktlinjer för 
ekosystemtjänster skulle kunna bidra till att öka tydligheten i hantering av 
ekosystemtjänster samt som underlag i planering och genomförande av 
exploateringar. Samtidigt konstaterar samhällsbyggnadsförvaltningen att arbete med 
ekosystemtjänster inte förutsätter några specifika kommunala riktlinjer utan kan 
hanteras inom de styrdokument som redan finns. En större mängd styrdokument är 
inte nödvändigtvis ett effektivt sätt att styra verksamhet.  

Bedömning ur miljömässig dimension 

Bedömningen är att riktlinjer för ekosystemtjänster kan bidra till att främja bevarande 
och tillskapande av ekosystemtjänster. 

Bedömning ur social dimension 

Bedömningen är att riktlinjer för ekosystemtjänster kan bidra till att främja bevarande 
och tillskapande av ekosystemtjänster. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Framtagande och förvaltning av riktlinjer fodrar ekonomiska resurser, främst 
arbetstid. 

Arbetsutskottets förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunstyrelsens beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Marie Engström Rosengren (V) yrkar bifall till motionen. 

 

Malin Olsson Lundqvist (M) tillstyrker arbetsutskottets förslag till beslut. 
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Ordförande ställer förslagen under proposition och finner att kommunstyrelsen 
beslutar i enlighet med arbetsutskottets förslag. 

Underlag för beslut 

Ksau § 26/24 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2024-01-15 

Samhällsbyggnadschefens tjänsteskrivelse, daterad 2024-01-11 

Motion om riktlinjer för ekosystemtjänster 

 

 

Beslutet ska skickas till: 

Motionären  

Samhällsbyggnadschef, Niklas Brandt 
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Kommunstyrelsen 

Ks § 31                                                   Dnr 2023/00609 

Yttrande över överklagan av kommunfullmäktiges beslut 2023-
12-18 § 263, Mariestads kommun, målnummer 5974-23 

  

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar att lämna nedanstående yttrande över överklagan av 
kommunfullmäktiges beslut 2023-12-18 § 263. 

Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Jäv 

Janne Jansson (S) anmäler jäv och deltar inte i beredning eller beslut i ärendet. 

 

Reservation 

Linnéa Wall (S), Leif Udéhn (S), Anita Olausson (S), Sebastian Ekeroth Clausson (S) 
och Marie Engström Rosengren (V) reserverar sig mot beslutet. 

 

Deltar inte i beslutet 

Anders Karlsson (C) deltar inte i beslutet. 

 

Yttrande 

Som grund för överklagan anges att ärendet inte har beretts på ett korrekt sätt inför 
kommunfullmäktiges sammanträde.  

Ärenden som avgörs i kommunfullmäktige omfattas av så kallat beredningstvång. 
Det innebär att alla ärenden i fullmäktige måste ha beretts antingen av den nämnd 
som ärendet hänför sig till eller av en fullmäktigeberedning (5 kap 26 § KL). Något 
krav på att beredningen i sig håller viss kvalité eller allsidighet finns dock inte. Om 
minst en tredjedel av de närvarande ledamöterna inte är nöjda med kvalitén eller 
omfattningen av beredningen kan de begära att ärendet återremitteras och bereds 
vidare (5 kap 50 § KL). Vid behandlingen av ärendet på kommunfullmäktiges 
sammanträde 2023-12-18 framfördes ingen begäran (yrkande) om återremiss för 
kompletterande beredning. Det kan således konstateras att kommunfullmäktige ansåg 
att ärendet var tillräckligt berett. 

Det kan noteras att det inte heller framfördes något yrkande om återremiss för 
kompletterande beredning då ärendet behandlades av kommunstyrelsen 2023-12-04 
(§315). Ledamöterna från Socialdemokraterna och Vänsterpartiet valde att inte delta i 
beslutet. 
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Som grund för överklagan anges att yrkandet vid kommunstyrelsens sammanträde (§ 315/2023) 
inte hade med det aktuella ärendet att göra. /Att KS § 315 inte behandlar ett utträde ur 
samarbetet. 

Enligt kommunallagens (KL) 5 kap 57 § ska ordföranden i kommunfullmäktige vägra 
att lägga fram ett förslag till beslut om ordföranden anser att förslaget går utöver vad 
ärendet handlar om och i stället innebär att ett nytt ärende väcks. Bakgrunden till 
denna bestämmelse är beredningstvånget för ärenden i kommunfullmäktige. 
Motsvarande bestämmelse finns inte för styrelsen och övriga nämnder (6 kap. 33 § 
KL). Om yrkandet i kommunstyrelsen 2023-12-04 (§ 315) hade, eller inte hade, med 
det aktuella ärendet att göra saknar därmed betydelse. 

Som grund för överklagan anges att de gemensamma nämnderna inte har fått möjlighet att yttra sig 
innan beslutet att säga upp samverkansavtalen för respektive nämnd.  

I 5 kap 26 § framgår att en nämnd i normalfallet alltid bör få yttra sig i ärende som 
berör nämndens verksamhetsområde. Ärendet som behandlades fullmäktiges 
sammanträde 2023-12-18 avsåg uppsägning av gemensamma nämnder och andra 
samverkansavtal inom MTG. Berörda verksamheter gavs inte möjlighet att yttra sig då 
ärendet inte avsåg nämndens verksamhetsområde eller nämndens uppdrag. Ärendet 
avsåg den politiska organisationen och om nämnder ska vara gemensamma med 
annan kommun. 

Enligt 3 kap 4 § KL ska fullmäktige tillsätta de nämnder som utöver styrelsen behövs 
för att fullgöra kommunens uppgifter enligt lag eller annan författning och för övrig 
verksamhet. Vidare får kommunfullmäktige besluta att en nämnd ska vara gemensam 
med en annan kommun (9 kap 19 § KL). Fullmäktige får därmed även besluta att 
säga upp avtal om gemensamma nämnder. Det framgår inte av kommunallagen att 
befintliga nämnder, inom berörda verksamhetsområden, ska tillfrågas innan 
fullmäktige beslutar om den politiska organisationen eller gemensamma nämnder.  

Som grund för överklagan anges att kommunfullmäktige och medborgarna har vilseletts genom att 
ett protokollsutdrag från kommunstyrelsen i ett annat ärende har använts som underlag i 
fullmäktige. 

Enligt 5 kap 13 § KL ska ordförande i fullmäktige tillkännage tid och plats för varje 
sammanträde med fullmäktige och uppgifter om de ärenden som ska behandlas. 
Fullmäktiges sammanträden ska tillkännages på kommunens anslagstavla minst en 
vecka före sammanträdesdagen. Vidare ska varje ledamot och ersättare kallas till 
sammanträde minst en vecka före sammanträdesdagen. Kallelsen ska innehålla 
uppgift om tid och plats för sammanträdet och om de ärenden som ska behandlas. 

Kallelse och dagordning för fullmäktiges kungjordes på kommunens anslagstavla 
2023-12-08. Kungörelsen innefattade de ärenden som skulle behandlas. Det framgick 
därmed tydligt på anslagstavlan att kommunfullmäktige skulle behandla ärendet 
uppsägning av gemensamma nämnder och andra samverkansavtal inom MTG. Vidare skickades 
kallelse, inklusive dagordning och underlag, till fullmäktiges ledamöter och ersättare 
2023-12-08. Handlingarna skickades digitalt och blev därmed tillgängliga för de 
förtroendevalda direkt då de skickades. Det framgick även tydligt i kallelsen att 
kommunfullmäktige skulle behandla ärendet uppsägning av gemensamma nämnder och 
andra samverkansavtal inom MTG. Kommunstyrelsens förslag till beslut utgjorde 
underlag för kommunfullmäktiges behandling av ärendet. Kommunstyrelsens förslag 
överensstämmer med kommunfullmäktiges beslut. Ärendeprocessen har därmed 
genomförts i enlighet med kommunallagen. 
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Som grund för överklagan anges att ärendet inte har tillförts några handlingar mellan 
kommunstyrelsen och kommunfullmäktige. 

Det kan konstateras att de ärenden, inklusive beslutsunderlag, som ska behandlas av 
kommunfullmäktige måste ha beretts av den nämnd som ärendet hänför sig till (5 
kap 26 § KL). Det strider därmed mot KL att tillföra ytterligare handlingar till 
ärendet mellan kommunstyrelsen och kommunfullmäktige. 

I överklagan framförs även argumentet att ärendet har använts som ett svepskäl för 
att avsluta samarbetet enkom för personlig vinning. Det kan konstateras att ingen av 
de närvarande ledamöterna i kommunfullmäktige var jävig vid behandlingen av 
ärendet. Det framgår inte heller i överklagan vem som skulle varit jävig eller varför. 

Bakgrund 

Det har inkommit två överklaganden av kommunfullmäktiges beslut 2023-12-18 § 
263 i vilket fullmäktige beslutade att säg upp och avsluta de gemensamma nämnderna 
inom MTG (Mariestad, Töreboda och Gullspång). Fullmäktiges beslut avsåg avtalen 
inom och utom avtalsnämnden, miljö- och byggnadsnämnden, lönenämnden, IT-
nämnden och tekniska nämnden samt övriga samarbeten. 

I de två överklagandena anges följande argument för laglighetsprövningen: 

- Ärendet har inte beretts på ett korrekt sätt inför kommunfullmäktiges 
sammanträde, vilket strider mot kommunallagen. Det fanns ingen utförlig 
bakgrundsinformation då ärendet hanterades av kommunfullmäktige.  

- Yrkandet vid kommunstyrelsens sammanträde (§ 315/2023) hade inte har med 
det aktuella ärendet att göra. KS § 315 behandlar inte ett utträde ur samarbetet. 

- De gemensamma nämnderna inom MTG fick inte möjlighet att yttra sig över vad 
beslutet om att säga upp samverkansavtalet innebär för respektive nämnd, varken 
ekonomiskt, personellt eller inom andra områden. 

- Genom att använda ett protokoll från kommunstyrelsens sammanträde för ett 
helt annat ärende vilseleds kommunfullmäktige och medborgarna vilket är ett 
brott mot kommunallagen kap 5 § 26.  

- Det har inte tillförts några handlingar i ärendet mellan kommunstyrelsen och 
kommunfullmäktige trots att ärendet har bytt innehåll.  

- Ärendet har använts som ett svepskäl för att avsluta samarbetet enkom för 
personlig vinning. 

 

Mariestads kommun har förelagts att lämna in ett skriftligt yttrande i vilket 
kommunen bemöter det som står i handlingarna. Yttrandet ska vara 
förvaltningsrätten till handa senast den 20 februari 2024. 

Arbetsutskottets förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunstyrelsens beslut. 



 

Kommunstyrelsen 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2024-02-19 

Sida 19 

 

 

Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

 

 

Behandling på sammanträdet 

Henrik Andersson (M) tillstyrker arbetsutskottets förslag till beslut. 

Ordförande tar upp arbetsutskottets förslag till beslut och finner att 
kommunstyrelsen beslutar i enlighet med förslaget. 

Underlag för beslut 

Ksau § 30/24 

Förslag till yttrande över överklagan av kommunfullmäktiges beslut 2023-12-18 § 263 

Föreläggande Förvaltningsrätten Jönköping 

 

Beslutet skickas till: 

Förvaltningsrätten Jönköping 

Anmäls till kommunfullmäktige 
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Kommunstyrelsen 

Ks § 32                                                   Dnr 2023/00413 

Medborgarförslag om att bygga fler bodar i hamnen för att 
möjliggöra ett utökat utbud av försäljning 

  

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar att medborgarförslaget anses besvarat genom att förslaget 
omhändertas i det pågående arbetet med framtagande av utvecklingsplan för 
Mariestads hamnområde. 

Bakgrund 

En invånare i Mariestads kommun föreslår i ett medborgarförslag att bygga fler 
bodar i hamnen för att möjliggöra ett utökat utbud av försäljning. Förslaget är att 
bygga bodarna bredvid de befintliga bodarna i hamnen.  

Kommunfullmäktige beslutade den 25 september 2023 (§ 182) att överlämna ärendet 
till kommunstyrelsen för beredning och beslut.  

Ärendet har beretts av samhällsbyggnadsförvaltningen, planenheten som konstaterar 
att hamnområdet i Mariestad är en välbesökt plats av invånare, turister med flera och 
de senaste årens investeringar i utvecklingen i form av bland annat permanenta 
försäljningsbodar har bidragit till detta populära besöksmål. För området finns sedan 
tidigare framtagna planeringsinriktningar i projekt Sjöstaden, fördjupad översiktsplan 
Mariestad 2013-2030 och nu aktuell fördjupad översiktsplan Mariestad 2040 som för 
närvarande är föremål för granskning. Området berörs även av gällande detaljplaner 
såsom Inre hamnen (2013-05-31) och Kv. Kornet (2010-12-31) som reglerar 
markanvändningen.  

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutade den 30 augusti 2023 (§ 278) om uppdrag 
att ta fram en plan för hamnområdets utveckling. Mot bakgrund av uppdraget har en 
projektplan tagits fram och godkänts av kommunstyrelsens arbetsutskott den 6 
december 2023 (§ 460). Planen ska innehålla en aktuell sammanställning och 
redovisning av möjliga utvecklingsinsatser i området utifrån politiska 
ställningstaganden om hamnområdets utveckling. Nyttan med arbetet består i att få 
fram ett underlag som kan användas i fortsatt kommunal planering och riktade 
insatser, som underlag i kommande budgetplanering med mera samt inspirera externa 
aktörer som kan bidra till genomförandet av utvecklingen. Jämfört med tidigare ovan 
angivna översiktliga planeringsarbeten är avsikten att denna plan ska konkret redovisa 
vilka utvecklingsinsatser som kommunen vill verka för i området.  

Planenhetens bedömning är att förslaget om fler bodar i anslutning till befintliga 
bodar kan omhändertas i det pågående arbetet med framtagande av utvecklingsplan 
för Mariestads hamn enligt uppdrag beslutat den 30 augusti 2023 och motiverar mot 
bakgrund av detta att medborgarförslaget kan anses besvarat.  

Bedömning ur miljömässig dimension 
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I beredningen av ärendet har det inte framkommit någon särskild påverkan ur 
miljömässig dimension. 

Bedömning ur social dimension 

En utveckling med fler bodar i hamnen bedöms kunna stärka platsen som 
mötesplats, skapa fler näringsverksamheter och arbetstillfällen och sammantaget som 
positivt ur social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ett genomförande av förslaget innebär kostnader för byggnationen. 

Arbetsutskottets förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunstyrelsens beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp arbetsutskottets förslag till beslut och finner att 
kommunstyrelsen beslutar i enlighet med förslaget. 

Underlag för beslut 

Ksau § 50/24 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2024-02-02 

Planchefens tjänsteskrivelse 2024-02-01 

Projektplan Utvecklingsplan för Mariestads hamnområde m.m. 

Medborgarförslag 

 

Beslutet ska skickas till: 

Förslagsställaren  

Planchef, Adam Johansson 
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Kommunstyrelsen 

Ks § 33                                                   Dnr 2023/00458 

Medborgarförslag om att bygga en brygga samt ett kallbadhus 
vid östra hamnen 

  

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar att medborgarförslaget anses besvarat genom att förslaget 
omhändertas i det pågående arbetet med framtagande av utvecklingsplan för 
Mariestads hamnområde. 

Bakgrund 

En invånare i Mariestads kommun föreslår i ett medborgarförslag att det ska byggas 
ett kallbadhus med omklädningsrum samt bastu vid östra hamnen. 

Kommunfullmäktige beslutade den 25 september 2023 (§ 189) att överlämna ärendet 
till kommunstyrelsen för beredning och beslut.  

Ärendet har beretts av samhällsbyggnadsförvaltningen, planenheten som konstaterar 
att hamnområdet i Mariestad är en välbesökt plats av invånare, turister samt att det 
finns fortsatt potential i att vidareutveckla området till ett ännu mer attraktivt 
besöksmål.  

Ett liknande medborgarförslag om kallbadhus i Mariestad hanterades av 
kommunfullmäktige för beslut den 23 april 2018 (§ 35). I beslutet hänvisades till att 
det i kommunens dåvarande gällande utvecklingsplaner fanns en målsättning att 
uppföra ett kallbadhus och konstaterade samtidigt att det krävs åtgärder i 
dagvattennät med mera för att åstadkomma ett fungerande kallbadhus i centrala 
Mariestad. Medborgarförslaget ansågs därmed besvarat.  

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutade den 30 augusti 2023 (§ 278) om uppdrag 
att ta fram en plan för hamnområdets utveckling. Mot bakgrund av uppdraget har en 
projektplan tagits fram och godkänts av kommunstyrelsens arbetsutskott den 6 
december 2023 (§ 460). Planen ska innehålla en aktuell sammanställning och 
redovisning av möjliga utvecklingsinsatser i området utifrån politiska 
ställningstaganden om hamnområdets utveckling. Nyttan med arbetet består i att få 
fram ett underlag som kan användas i fortsatt kommunal planering och riktade 
insatser, som underlag i kommande budgetplanering med mera samt inspirera externa 
aktörer som kan bidra till genomförandet av utvecklingen. Ambitionen är att planen 
ska redovisa konkreta utvecklingsinsatser som kommunen vill verka för i området.  

Planenhetens bedömning är att förslaget om brygga och kallbadhus kan omhändertas 
i det pågående arbetet med framtagande av utvecklingsplan för Mariestads hamn 
enligt uppdrag beslutat den 30 augusti 2023 och motiverar mot bakgrund av detta att 
medborgarförslaget kan anses besvarat.  
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Bedömning ur miljömässig dimension 

Att bygga i vatten så som föreslås i medborgarförslaget innebär att en rad tillstånd 
kommer krävas, bland annat tillstånd för vattenverksamhet enligt miljöbalken. Som 
tidigare konstaterats kommer även vattenkvalitet i området behöva hanteras.  

Bedömning ur social dimension 

En utveckling med enligt förslaget bedöms kunna stärka platsen som mötesplats, 
skapa fler näringsverksamheter och arbetstillfällen och sammantaget som positivt ur 
social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ett genomförande av förslaget innebär kostnader för byggnationen. I 
medborgarförslaget anges inte vem som är tänkt att utgöra byggherre. 

Arbetsutskottets förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunstyrelsens beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp arbetsutskottets förslag till beslut och finner att 
kommunstyrelsen beslutar i enlighet med förslaget. 

Underlag för beslut 

Ksau § 51/24 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2024-02-02 

Planchefens tjänsteskrivelse, daterad 2024-02-02 

Projektplan utvecklingsplan för Mariestads hamnområde m.m 

Medborgarförslag 

 

Beslutet ska skickas till: 

Planchef, Adam Johansson 

Förslagsställaren 
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Kommunstyrelsen 

Ks § 34                                                   Dnr 2024/00026 

Medfinansiering kammarmusikresidens i Mariestad 

  

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar medfinansiera klassiskt musikresidens med tillhörande 
konserter i Mariestad 2024 med 25 000 kronor. 

Arrangemanget finansieras med kultur- och fritidsavdelningens budget för 
allmänkultur. 

Bakgrund 

Västra Götalandsregionens (VGR) förvaltning för kulturutveckling och Mariestads 
kommun samarbetade, på initiativ av VGR, hösten 2022 och våren 2023 kring ett 
klassiskt kammarmusikresidens med tillhörande konserter. Arrangemanget föll 
mycket väl ut och konserterna var mycket välbesökta. 

Kultur- och fritidsavdelningen har fått förfrågan från förvaltningen för 
kulturutveckling om nytt musikresidens i Mariestad år 2024. Villkoret är att 
Mariestads kommun kan medfinansiera evenemanget. Regionen är arrangör med stöd 
från Mariestads kommun. Vadsbo kammarmusikförening håller värdskapet.  

VGRs mål med residensen är att stärka den regionala infrastrukturen för musiken 
och ge musiker tid och plats för konstnärlig utveckling samt stimulera nya möten 
mellan publik, musiker och arrangörer. 

Totalkostnaden för residenset med tillhörande konserter är 85 000 kronor.  

Västra Götalandsregionen bidrar med 60 000 kronor och önskar medfinansiering 
från Mariestads kommun med 25 000 kronor för att genomföra arrangemanget. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Det föreslagna beslutet har ingen miljömässig påverkan. 

Bedömning ur social dimension 

En konsert fungerar som en mötesplats och främjar social samvaro och stärker 
Mariestads kulturliv.  

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Alla evenemang bidrar till näringslivsutveckling genom besök på restauranger och 
handel i lokala butiker. 
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Kultur- och fritidsberedningens förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunstyrelsens beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp kultur- och fritidsberedningens förslag till beslut och finner att 
kommunstyrelsen beslutar i enlighet med förslaget. 

Underlag för beslut 

Kfb § 2/24 

Stabschefens tjänsteskrivelse, daterad 2024-01-17 

Kultur- och fritidssamordnarens tjänsteskrivelse, daterad 2024-01-15 

Bilaga VGRs projektbeskrivning av kammarmusikresidenset 2024 

 

 

Beslutet ska skickas till: 

Tomas Ekström, kultur- och fritidschef  

Martin Hermansson, kultur- och fritidssamordnare   
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Kommunstyrelsen 

Ks § 35                                                   Dnr 2023/00550 

Lokala ordningsföreskrifterna för Mariestads kommun  

  

Kommunstyrelsens förslag till beslut i kommunfullmäktige 

Kommunfullmäktige antar upprättat förslag till Lokala ordningsföreskrifter för 
Mariestads kommun. 

Ordningsföreskrifterna gäller från och med den 1 april 2024. 

Bakgrund 

Vid sista ändringen av de lokala ordningsföreskrifterna (Tn § 107/23) blev det en 
redaktionell miss och paragraf 17 försvann ur ordningsföreskrifterna. Paragraf 17 är 
godkänd sedan tidigare av Länsstyrelsen (2023-05-29) och förslaget är nu att åter 
lägga till paragraf 17 i de Lokala ordningsföreskrifterna. 

Förslag till ändring: 

§ 17 Läggs tillbaka med samma text som Länsstyrelsen godkände sedan 
 tidigare (2023-05-29): 

 ”Polismyndighetens tillstånd krävs alltid för användning av fyrverkerier 
 och andra pyrotekniska varor i centrala Mariestad, dvs inom 
 centrumområdet som är markerat på bilagd karta, med undantag för 
 nyårsafton från kl. 23:00 och två timmar framåt.  

 Det är alltid förbjudet att använda pyrotekniska varor inom ett avstånd 
 av 100 meter från Mariestads sjukhus och samtliga äldre- och 
 omsorgsboenden inom kommunen.” 

Tekniska nämnden beslutade den 23 januari 2024 att godkänna tillägget gällande 
paragraf 17 i de Lokala ordningsföreskrifterna och beslutade att överlämna till 
kommunfullmäktige för antagande. Tekniska nämnden föreslår att de reviderade 
ordningsföreskrifterna ska gälla från och med den 1 april 2024. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur miljömässig dimension. 

Bedömning ur social dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur ekonomisk dimension. 
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Arbetsutskottets förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunstyrelsens beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp arbetsutskottets förslag till beslut och finner att 
kommunstyrelsen beslutar i enlighet med förslaget. 

Underlag för beslut 

Ksau § 52/24 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2024-01-24 

TN § 3/24 

Förslag till lokala ordningsföreskrifter för Mariestads kommun tillägg av paragraf 17 

 

 

 

Beslutet ska skickas till: 

Sekreterare tekniska nämnden 

Gatuavdelningen 

 



 

Kommunstyrelsen 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2024-02-19 

Sida 28 

 

 

Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

 

 

Kommunstyrelsen 

Ks § 36                                                   Dnr 2024/00005 

Redovisning av delegationsbeslut  

  

Beslut 

Kommunstyrelsen godkänner redovisningen av delegationsbeslut. 

Bakgrund 

Kommunstyrelsen har övergripande beslutanderätt av vissa ärenden enligt den av 
kommunstyrelsen antagna delegationsordningen. Beslut tagna på delegation ska 
redovisas till kommunstyrelsen. Redovisningen innebär inte att kommunstyrelsen får 
ompröva eller fastställa delegationsbesluten. Däremot står det i kommunstyrelsen 
fritt att återkalla lämnad delegering. Ärenden som inte är delegerade ligger kvar på 
kommunstyrelsen. 

Underlag för beslut 

1. Fullmakt för ombud 
Kommunstyrelsens ordförande 2024-02-14 

2. Fullmakt 2024-02-14 

3. Inplacering i säkerhetsklass  
Kommundirektör 2024-01-10 

 



 

Kommunstyrelsen 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2024-02-19 

Sida 29 

 

 

Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

 

 

Kommunstyrelsen 

Ks § 37                                                   Dnr 2024/00009 

Handlingar att anmäla 

  

Beslut 

Kommunstyrelsen finner handlingarna anmälda. 

Bakgrund 

Handlingar som inkommit till kommunstyrelsen redovisas till sammanträdet. 

Underlag för beslut 

1. Trafikverket  
Meddelande om byggstart och ianspråktagande av mark, E20 förbi Mariestad, 
Hindsberg-Muggebo 

2. Trafikverket 
Meddelande om byggstart och ianspråktagande av mark, E20 Götene- 
Mariestad 

3. Länsstyrelsen Västra Götaland 
Beslut om avslutande av tillsyn för år 2022 

4. Sveriges Kommuner och Regioner 
Överenskommelse om Omställning till en långsiktig hållbar socialtjänst – 
2024 

5. Protokoll kultur- och fritidsberedningen 2024-01-31 

6. Protokoll kommunstyrelsens arbetsutskott 2024-01-31 

7. Protokoll kommunstyrelsens arbetsutskott 2024-02-14 

8. Protokoll Samordningsförbundet Skaraborg 2024-01-30 

9. Protokoll VänerEnergi AB 2024-01-11 

10. Protokoll Stadshus AB 2024-02-14 

11. Protokoll Räddningstjänsten Skaraborg 2024-02-08 

 

 


